
Оракулите на западната 
пропаганда през последните 
две години използваха активно 
всеки проблем на Китай 
по време на пандемията от 
COVID-19, за да вещаят, че 
икономиката на Поднебесната 
се срива. Това време отмина 
и стопанският организъм на 
Китай пое въздух с пълни гърди 
след немалкия период на строги 
ограничения. Резултатът – отново 
сред първите в световната 
икономика, устремен все по-
нагоре и нагоре.

Отново 30% от брутния 
световен продукт принадлежат 
на КНР – една държава от 
близо двестате страни – членки 
на ООН! След ограниченията, 
туризмът в страната – външен 
и вътрешен, се възстанови с 
пълна сила. Само за периода 
септември-октомври 2023 г. 
туристическите компании в 
Тайланд например отбелязаха 
скок на китайските туристи 
от над 2000 процента – цели 
двайсет пъти повишение! 
Поразяващи са данните и 
за вътрешния туризъм – над 
21 милиона са пътували по 
въздуха в Китай, само в т. нар 
златна седмица (почивните дни 
около Националния празник и 
Празника на средата на есента). 
Според официалната статистика 
са закупени 19 милиона билети 
за жп превоз в периода 27.09. 
до 09.10.

Какво говори това? На първо 
място, че средният китаец има 
достатъчно средства, за да си 
позволи не толкова евтиното 
задгранично пътуване със 
самолет, както и да намери 
пари за десетдневна почивка в 
страната. На второ място, това 
е пълно събуждане на огромния 
туристически пазар на КНР – 
важен сектор  
в икономическия профил  
на страната.

Петър Герасимов

Икономиката със 
знак Made in China 
– все по-силна
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2Си Дзинпин: Трябва да 
насърчим иновативно 
развитие на културната 
индустрия
Наскоро Си Дзинпин произнесе 
реч и заяви, че публичността и 
културата са важни за съдбата 
на партията, дългосрочната 
стабилност на държавата и 
обединението на нацията.

Бяла книга: Глобална 
общност на споделеното 
бъдеще – предложенията  
и действията на Китай
В три поредни броя публикувахме 
издадената от Информационната 
служба на Държавния  
съвет на КНР Бяла книга  
относно глобалната общност  
на споделено бъдеще.
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Форум в Пекин  
за културния обмен

Китайското  
ювелирно изкуство 10

Момент от церемонията по закриването  
на 19-ите азиатски игри в Ханджоу

Проф. Нако Стефанов:
Технологическата 
война срещу Китай
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Си Дзинпин: Трябва да 
насърчим иновативно развитие 
на културната индустрия

Н
аскоро генерал-
ният секретар 
на ЦК на ККП, 
председател на 
КНР и на Цен-
тралната военна 

комисия Си Дзинпин про-
изнесе реч, в която заяви, 
че работата, свързана с раз-
витието на публичността и 
културата е от важно зна-
чение за съдбата на партия- 
та, дългосрочната стабил-
ност на държавата и обеди-
нението на нацията.

Той изтъкна, че в момен-
та светът е изправен пред 
безпрецедентни за послед-
ния век промени. 

Настъпва ключов пери-
од за реализиране на ве-
ликото възраждане на ки-
тайската нация и тряб-
ва да бъдат управлява- 
ни правилно стратегически- 

те възможности и предиз-
викателствата. „Трябва да 
се повиши влиянието и 
репутацията на медиите, 
да насърчаваме иноватив-
но развитие на културна-
та индустрия, да укрепваме 

изграждането на междуна-
родни комуникационни 
способности и да насърча-
ваме обмена и взаимното 
обучение между цивили-
зациите“, добави още ки-
тайският председател.

НовиНи

Магистралата 
Шанхай – Нанкин 
бе официално 
отворена за 
движение
На 10 октомври 
бе пуснат в 
експлоатация 
пристанищният 
мост Цинъян, част 
от скоростния път 
Шанхай – Нанкин, 
построен от 20-то 
бюро на Китайската 
железница.

о време на офи-
циалното си по-
сещение в Ки-
тай премиерът 
на Непал Пуш-
па Камал Да-

хал даде ексклузивно ин-
тервю за Китайската ме-
дийна група. 

„Когато станах минис-
тър-председател през 2008 г.,  
пътувах до Пекин, за да 
присъствам на церемония- 
та по закриването на Лет-
ните олимпийски игри. 

Наскоро за трети път 
бях избран за премиер на 
страната ни и сега идвам, 
за да взема участие в це-
ремонията по открива-
нето на Азиатските и да 
се срещна с председателя 
Си Дзинпин. За мен то-
ва е голяма чест.“ Той от-
беляза, че нивото на на-
учно-технологично разви-
тие на Китай се е повиши-
ло изключително бързо, а 
уменията за организация 

и координация също са на 
ново високо ниво. 

Коментирайки отноше-
нията между двете страни, 
премиерът Пушпа използ-
ва ключовите думи „раз-
витие“, „единство“ и „до-
верие“. 

Той заяви, че Непал и 
Китай непрекъснато пови-
шават нивото на сътрудни-
чество и обмен в селското 
стопанство, културата и в 
партньорството в рамките 
на „Един пояс, един път“. 

Непал няма да промени 
своята политическа пози-
ция за укрепване на непал-
ско-китайските отношения 
независимо от промените 
в световната политическа 
или вътрешнополитическа 
ситуация. „Мисля, че това 
посещение в Китай беше 
успешно. Вярвам, че двус-
транните интереси и раз-
витието на Непал и Китай 
ще достигнат ново високо“, 
каза още той.

Отношения на ново  
по-високо ниво

П

Въпреки правителстве-
ните „инструкции“ по от-
ношение на Китай, голе-
ми информационни аген-
ции като Си Ен Ен не мо-
жаха да скрият зрелищни-
те факти как на летища-
та в Югоизточна Азия по-
срещат китайските туристи 
тази есен с цветя и пода-
ръци по случай възобновя-
ването на туристическата 
инвазия от огромната дър-
жава. Защото това са сери-
озни помощи и за стопан-
ството на редица по-малки 
държави в региона.

Данните от третото три-
месечие показват и други 
любопитни факти. В един 
от най-перспективните сек-
тори на автоиндустрията – 
производството и продаж-
бата на електрически ле-
ки коли, Китай с лекота 

изпревари традиционни-
те производители САЩ, 
Европа, Япония и Южна 
Корея и твърдо застана на 
първо място с над 60% от 
общия световен обем.

Що се отнася до друг 
важен аспект от икономи-
ката на КНР, статистика-
та сочи, че разполагаемият 
обем на доходите на глава 
от китайското семейство е 
скочил от 4.4% (за периода 
2020 – 2022 г.) на 5.8% за на-
стоящата 2023 г. Една мно-
го чувствителна разлика.

Подобни данни мо-
гат да бъдат цитирани и 
в ред други важни секто-
ри на стопанството. Това 
означава, че икономиката 
Made in China отново твър-
до е застанала на крака и 
е уверено устремена към 
първото място в световно-
то стопанство.

Икономиката със 
знак Made in China – 
все по-силна
I стр. 2

А
втономно превоз-
но средство, разра-
ботено от китай- 
ски университет-
ски екип, е взело 
участие в послед-

ната арктическа експедиция 
на Китай. 

Събраните данни от сре-
дата под ледената покрив-
ка на Арктика разкриват 
множество интересни ха-
рактеристики на Северния 
полюс. 

Роботът XH1000 е раз-
работен от изследователи 
от Харбинския инженерен 
университет. Той е червен 
на цвят и има вретеновидна 
форма, подобна на риба. 

По време на 13-ата на-
учна експедиция в Аркти-
ческия океан, която при-
ключи в края на септем-
ври, роботът е бил използ-
ван за операции близо до 

Чукотско море, събирайки 
данни за температурата на 
океанската вода, солеността 
на средата и нивата на pH. 
Ръководителят на оператив-
ния екип Джу Джонбън, до-
цент в Харбинския инже-
нерен университет, заяви, 
че събраната информация 

ще помогне на учените да 
подобрят разбирането си за 
промяна на морския лед и 
океанските течения в този 
регион, предоставяйки под-
крепа от данни за ефектив-
но справяне с въздействие-
то на глобалното изменение 
на климата в Китай.

Робот, произведен в Китай, 
изследва дъното  
на арктическия лед

Непал – Китай
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习近平会见美国国会参议院多数党领袖舒默一行
新华社北京10月9日电10

月9日下午，国家主席习近平
在人民大会堂会见美国国
会参议院多数党领袖舒默
率领的美国国会参议院两
党代表团。

习近平指出，中美关系
是世界上最重要的双边关
系。中美两国如何相处，决
定人类的前途和命运。竞争
对抗不符合时代潮流，更解
决不了本国自身的问题和世
界面临的挑战。中方始终认
为，中美共同利益远远大于
分歧，中美各自取得成功对
彼此是机遇而非挑战。“修
昔底德陷阱”并非必然，宽
广的地球完全容得下中美
各自发展、共同繁荣。中美
两国经济深度融合，你中有
我，我中有你，可以从对方
的发展中获益。全球疫后复
苏、应对气候变化、解决国
际和地区热点问题，都需要
中美协调和合作。中美作为
两个大国，应展现大国的胸
怀、视野和担当，本着对历
史、对人民、对世界负责的

北交所修订相关指引 
稳妥有序推进上市公司

转板
为稳妥有序推进北京

证券交易所上市公司转
板，北交所修订了相关转
板指引并于10月8日正式
发布实施。

根据转板指引，北交所
上市公司向上海证券交易
所或者深圳证券交易所申
请转板有关事宜适用该指
引。北交所表示，本次修
订转板指引重视投资者权
益保护，着力于形成有序
化、规范化、常态化转板
安排。

 从主要修订内容看，
首先是引导上市公司稳妥
启动。根据指引，有转板
意愿的上市公司，应当从
实现长远健康发展、切实
回报投资者出发，审慎评
估自身是否符合转板条
件，并选聘具有良好执业
质量的保荐机构，稳妥启
动、推进转板工作。

其次，指引压实中介机

构“看门人”职责。要求保
荐机构勤勉尽责，充分了
解公司情况，在此基础上
与公司签订保荐协议后及
时报备，帮助企业扎实做
好转板各项准备工作，实
现转板稳启动、稳推进。

此外，指引进一步理顺
转板程序安排，并强化“
关键少数”监管。要求控
股股东、实际控制人、董
监高承诺公司推进转板
期间“不减持”，防范相关
主体利用“忽悠式”转板牟
利、损害投资者权益。同
时，加强异常交易监管，
从严打击利用转板内幕交
易、操纵市场等违法违规
行为。

北交所表示，本次优
化转板机制，不仅有利于
加强多层次资本市场互
联互通，更为北交所上市
公司发展壮大提供了多
元路径。

29日晚，中国舞剧《花木
兰》在美国首都华盛顿肯
尼迪表演艺术中心举行首
场演出。经过舞蹈和音乐
的演绎，花木兰女扮男装、
替父从军的故事深深打动
了美国观众，为中美文化交
流画上浓墨重彩的一笔。

这个在中国流传千年、
家喻户晓的故事也曾被迪
士尼拍成动画片和真人版
电影，被美国千家万户所
熟悉。

舞剧《花木兰》以精美
的服装道具和舞美设计、
融合中国功夫元素的精湛
舞技、时而温情时而激昂
的音乐，还有悲壮中穿插
的一点小幽默，引发现场
1800余名观众一阵阵热
烈掌声。

“太精彩了！这是我见过
的最美场面之一！”13岁少
女克莱尔·卡瓦纳德在看
完演出后激动地对记者表
示。她和母亲一起从60多
公里外的弗吉尼亚州利斯
堡市前来观看演出。

来自马里兰州罗克维尔
市的卡伦·弗莱明对记者
说，虽然她没看过电影《花
木兰》，但充满活力的舞蹈
和生动有趣的故事，让她完
全能理解剧情。尽管这是
一个古老的中国故事，但在
今天仍然有其现实意义。

来自北卡罗莱纳州的艾
莉森·弗里德曼曾在北京生

通讯：为中美文化交流画上浓墨重彩
的一笔——中国舞剧《花木兰》在美

国首都华盛顿上演

活了16年，能说一口流利的
中文。她认为，美国人和中
国人都喜爱英雄故事，而《
花木兰》塑造了一个坚强勇
敢、热爱家庭的女英雄形
象，更让观众喜欢。艺术能
让两国民众看到人性最重
要的方面，看到大家的共同
之处。她希望这次演出能密
切两国人民之间的关系。

同样从北卡罗莱纳州赶
来的多里尔·詹森20多年前
第一次去中国，对中国历史
和文化产生了浓厚兴趣，
很早就知道花木兰的故
事。已经退休的他长期致
力于促进美中表演艺术交
流。他表示，文化交流对于
加强两国人民心灵沟通非
常重要。

中国驻美国大使谢锋当
晚在华盛顿首演招待会上
致辞时表示，花木兰巾帼

不让须眉，她对家人、对国
家、对和平的爱，是中美两
国人民共通的情感。今天的
中美关系，也需要木兰打破
桎梏的勇气、敢为人先的果
敢、克难前行的智慧。

谢锋说，人民友好是中
美关系的力量源泉，人文
交流是促进理解的强大动
力。中国要敞开心扉、互尊
互敬，加强人与人的沟通、
心与心的对话，让人文交
流活起来、人员往来动起
来，助力中美关系稳下来、
好起来。

舞剧《花木兰》由浙江
省宁波市演艺集团、中央
歌剧院和武汉黄陂区政府
共同出品，曾获中国舞蹈艺
术最高荣誉“荷花奖”。该剧
将在华盛顿演出4场，此前
还在波士顿上演，这是该
剧首次登上美国舞台。

情、符合人民期待、得到人
民支持拥护的成功发展道
路。中国将继续坚持走中国
特色社会主义道路，全面推
进中国式现代化，坚持和平
发展不动摇，同世界各国一
道，推动构建人类命运共

同体。欢迎更多美国国会
议员访华，更好地理解中国
的过去、现在和未来。希望
两国立法机构多来往、多对
话、多交流，增进彼此相互
了解，为推动中美关系稳下
来、好起来作出积极贡献。

舒默等表示，很高兴访问
美丽的中国，感谢中方热情
接待，使中国通过此行感受
到中国发展的活力和潜力。
舒默等介绍了对中美关系
有关问题的看法和意见，表
示，美中关系稳定发展不仅
对美中两国至关重要，也事
关世界和平与发展。中国发
展繁荣有利于美国人民。
美方不寻求同中国发生冲
突，不希望同中国脱钩，愿
同中方本着开放坦诚、相互
尊重的精神加强对话沟通，
负责任地管控两国关系，推
动美中关系稳定发展。美
方期待同中方加强双边贸
易投资合作，就应对气候变
化、打击毒品贩卖、解决地
区冲突等问题加强沟通合
作。王毅参加会见。

态度，处理好中美关系，相
互尊重、和平共处、合作共
赢，增进两国人民福祉，促
进人类社会进步，为世界和
平发展作出贡献。

习近平指出，中华文明绵
延不断五千多年，始终坚持

与时俱进、兼收并蓄、合作
交流的和平理念。中国创
造了经济快速发展和社会
长期稳定两大奇迹，历史
性解决了绝对贫困问题，全
面建成小康社会，根本原因
是找到了一条符合中国国

10月9日下午，国家主席习近平在北京人民大会堂会见美国国会参议院多数党领袖舒默
率领的美国国会参议院两党代表团。
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КомеНТари

К
итайската иници-
атива „Един пояс, 
един път“ допри-
несе изключи-
телно много и  
навреме за ико-

номическото и социално-
то развитие на Камбоджа. 
Резултатите от общата ра-
бота са изключително по-
лезни както за правител-
ството, така и за народа 
на нашата страна. Това ко-
ментира камбоджанският 

вицепремиер Аун Порнмо-
нирот.

Порнмонирот, който е 
и министър на икономика-
та и финансите, поясни, че 
„Един пояс, един път“ изи-
гра съществена роля в на-
сърчаването на устойчиво-
то икономическо и социал-
но развитие чрез сътрудни-
чество в различни сектори, 
включително инфраструк-
тура, икономика, инвести-
ции и др. Жизненоважни 

инфраструктурни проек-
ти като автомагистралата 
Пном Пен – Сиануквил, 
международното летище 
Сием Реап-Ангкор, специал- 
ната икономическа зона 
„Сиануквил“, новият кон-
тейнерен терминал в прис-
танището на Пном Пен, 
както и множество пътища, 
мостове и водноелектри-
чески централи дават нуж-
ния икономически стимул 
за развитие на страната.

„Тази рамка за сътруд-
ничество помогна на Кам-
боджа да диверсифицира 
своите източници на рас-
теж и да подобри икономи-
ческата си конкурентоспо-
собност, за да догони дру-
гите страни в региона чрез 
развитие на инфраструкту-
ра, производствен капаци-
тет, икономически връзки 
и социално развитие“, ко-
ментира още камбоджан-
ският вицепремиер. 

„Един пояс, един път“ допринася  
изключително много за икономическото и 
социално развитие на Камбоджа

„Един пояс,  
един път“ изигра 
съществена роля 
в насърчаването 
на устойчивото 
икономическо и 
социално  
развитие чрез 
сътрудничество 
в различни  
сектори

К
итайски експер-
ти коментираха 
съобщението, че 
ШОС планира 
търговски раз-
плащания в на-

ционални валути с цел да 
се намали зависимостта на 
страните от тази организа-
ция от американската ва-
лута, но същевременно до-
бавиха, че този процес ще 
бъде дълъг и нелек. 

На Източния икономи-
чески форум неотдавна за-
местник генералният секре-
тар на ШОС Сохаил Хан 
разкри, че организацията 
е обсъждала увеличаване 
на разплащанията в местни 
валути сред страните член-
ки, което показва напредък 
по плана, приет на среща-
та на върха на ШОС в Са-
марканд през 2022 г. 

Експертите  смятат, че пер- 
спективата за това начина- 

ние все още е изправена 
пред много препятствия, 
но някои новаторски ходове 
могат да бъдат обсъдени, за 
да отразят общото желание 
на нарастващ брой страни 
да намалят зависимостта си 
от долара на фона на пре-
връщането от Вашингтон 
на основната световна ре-
зервна валута в оръжие за 
оказване на натиск срещу 
определени държави.

„Например Китай и Ру-
сия могат да обсъдят как 
Пекин да плаща някои от 
своите покупки на руски 
нефт и газ в рубли“, казва 
Джан Хан, научен сътруд-
ник в Института за руски, 
източноевропейски и цен-
тралноазиатски изследва-
ния към Китайската ака-
демия за социални науки. 
„Все пак страните-член-
ки на ШОС, трябва да раз-
берат как да се справят с 

проблема с валутните коле-
бания, които в някои слу-
чаи са твърде големи. За да 
бъде една валута приемли-
ва сред търговските парт-
ньори, трябва да има ня-
каква гаранция“, посочва 
Джан Хуан.

Си Дзюнян, професор в 
Шанхайския университет 
по финанси и икономика, 
обяснява, че уреждане на 
разплащания в национал-
ни валути, което се случва  
между Китай и Русия, мо-
же да служи като пример за 
други страни членки в рам-
ките на ШОС. „Съществу-
ващият модел на разплаща-
не между Китай и Русия е 
прецедент, който дава пред-
става за възможностите за 
справяне с технологичните 
въпроси и може да бъде от-
правна точка, която да бъ-
де насърчавана в бъдеще“, 
казва професорът. 

Експертите също по-
сочват, че създаването 
на надежден механизъм 
за разплащания в мест-
ни валути между страни-
те от ШОС ще отнеме го-
дини, за да заработи той 
на практика. От същест-
вено значение е първо да 
се разшири търговското и 
икономическото сътруд-
ничество, тъй като пол-
зите от използването на 
местни валути биха били 
минимални без мащаб на 
сътрудничеството.

Проучването в рамки-
те на ШОС на въпроса за 
разплащанията е само един 
аспект от широките ходо-
ве за дедоларизация, вече 
предприети или обмисляни 
от редица страни, на фона 
на действията на САЩ да 
използват валутата си като 
оръжие в своята геополи-
тическа стратегия.

Шанхайска организация за сътрудничество 
планира разплащания в национални валути 

Перспективата  
за разплащанията  
в местни валути  
все още е 
изправена 
пред много 
препятствия, но 
някои ходове могат 
да бъдат обсъдени, 
за да отразят 
общото желание 
на страните 
да намалят 
зависимостта  
си от долара

страницата подготви  
Любомир миХаЙЛов

Ф
инансиране за  
развитието, кли- 
матичните про-
мени, дисба-
лансите в до-
ходите са част 

от въпросите във фокуса 
на настоящата 78-а сесия  
на Общото събрание на 
ООН, на които страните 
от Глобалния юг отдават 
изключително значение. 

Като най-голямата раз-
виваща се икономика в све-
та, Китай ще участва в ре-
дица срещи по време на се-
сията и ще изрази искания-
та и позициите на тази гру-
па държави, коментира Ра-
дио Китай за чужбина.

Глобалният юг е съв- 

купност от нововъзниква-
щи пазари и развиващи се 
страни. През последните 
години обаче това понятие 
често се появява на срещи 
и в документи на Запада, 
начело със САЩ, които се 
опитват да го превърнат в 
инструмент в опита за „из-
ключване“ на Китай. 

Неотдавнашната среща 
на върха в Хавана на „Г-77 
и Китай“ даде ясен отговор. 
В заключителната деклара-
цията от нея са включени 
редица концепции и пред-
ложения на Китай и се по-
сочва, че всички заинтере-
совани страни трябва да се 
ангажират с осъществява-
нето на глобално развитие 

и да работят за изграждане-
то на общност на споделе-
на съдба. Това показва стре-
межа на Глобалния юг към 
солидарност и самоусъвър-
шенстване и за пореден път 
показва, че Китай е естест-
вен член на тези страни, ма-
кар и да не се намира в 
Южното полукълбо.

Китай и другите разви-
ващи се страни споделят 
един и същ исторически 
опит и са изправени пред 
общи проблеми и задачи 
на развитието, също та-
ка имат сходни очаквания 
по отношение на настоя- 
щия международен ред и 
глобалното управление.

Китай гледа на другите 

развиващи се държави ка-
то на партньори и спътни-
ци по пътя към развитието, 
като ги подкрепя и им по-
мага според възможностите 
си. До този момент Пекин е 
предоставил помощ за раз-
витие на близо 160 държа-
ви, със 150 държави изграж-
да съвместно инициатива-
та „Един пояс, един път“ и 
със 100 държави и между-
народни организации под-
държа сътрудничеството по 
Инициативата за глобален 
растеж. Всичко това показ-
ва, че страната се стреми 
и работи реално за общия 
просперитет.

Китай гледа на другите развиващи се  
държави като на партньори 

Китай и другите 
развиващи 
се страни 
споделят 
един и същ 
исторически 
опит и са 
изправени пред 
общи проблеми 
и задачи на 
развитието
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Оптимизиране на структурата на 
чуждестранните инвестиции в Китай

ържавният съ-
вет наскоро из-
даде „Станови-
ща за по-ната-
тъшно оптими-
зиране на сре-

дата за чуждестранни ин-
вестиции и увеличаване на 
чуждестранните инвести-
ции“, предлагайки 24 по-
литически мерки, фокуси-
рани върху решаването на 
трудностите и подобряване 
на обстановката за чуждес-
транните инвестиции в Ки-
тай. Съответните ведомства 
веднага след това предло-
жиха ясни мерки за прак-
тическо изпълнение на до-
кумента. Например „Ста-
новищата“ ясно гарантират, 
че предприятията с чуждес-
транни инвестиции могат 
да участват в дейности по 
държавни поръчки в съот-
ветствие със закона. 

Министерството на фи-
нансите заяви, че в съот-
ветствие с изискванията ак-
тивно ще изясни специфич-
ните стандарти за „произ-
водство в Китай“ в облас-
тта на държавните поръчки 
и извършване на специал-
ни инспекции и други мер-
ки. С това ще се гарантира 
по-добре, че финансираните 
от чужбина предприятия в 
рамките на Китай ще мо-
гат да участват в дейност-
ите по държавни поръчки 
при равни условия.

„Становищата“ също та-
ка напълно подкрепят все 
по-силното търсене на ино-
вативни изследвания и раз-
работки от чуждестранно 
финансирани предприятия в 
Китай. Джоу Ми, изследова-
тел в Изследователския ин-
ститут към Министерство-
то на търговията, вярва, че 
подкрепата на чуждестран-
ните инвестиции в създава-
нето на центрове за науч-
ноизследователска и развой-
на дейност в Китай ще по-
могнат на предприятията с 
чуждестранни инвестиции 
в Китай. „Съвместното из-
вършване на научноизсле-
дователска и развойна дей-
ност и индустриални при-
ложения с местни предпри-
ятия ще спомогнат за на-
сърчаване на предприятия 
с чуждестранни инвести-
ции и техните установени 
центрове за предприемане 
на големи научноизследо-
вателски проекти, с което 
ще се създадат условия за 
по-тясната връзка по инова-
тивни проекти“, коментира 

Д

китайското правителство 
за оптимизиране на среда-
та за чуждестранни инвес-
тиции са представили поло-
жителен сигнал пред заин-
тересованите международ-
ни компании. 

„Зад непрекъснатото уве-
личаване на инвестиции-
те на AstraZeneca в Китай 
стои твърдото й доверие в 
китайската икономика“, ко-
ментира още той. На 18 ав-
густ Starbucks обяви създа-
ването на Китайски център 
за иновации и технологии 
в Шънджън, за да подобри 
своите технически възмож-
ности и инфраструктура за 

седем месеца на тази годи-
на в страната са създадени 
28 406 нови предприятия с 
чуждестранни инвестиции, 
което е увеличение от 34% 
на годишна база. Това по-
казва положителната тен-
денция на чуждестранните 
инвестиции на китайския 
пазар.

По данни на Министер-
ството на търговията през 
първите седем месеца на та-
зи година реалното използ-
ване на чуждестранни ин-
вестиции във високотехно-
логични отрасли се е увели-
чило с 3,8% на годишна ба-
за, от които високотехноло-
гичното производство се е 
увеличило с 25,3%. Проуч-
ването показва, че „техно-
логичните иновации и науч-
ноизследователската и раз-
война дейност“ се считат от 
анкетираните предприятия 
с чуждестранно финансира-
не за най-важните възмож-
ности за развитие в Китай 
в продължение на две по-
следователни години.

Представители на чуж-
дестранния бизнес продъл-
жават да засилват инвести-
циите си във високотехно-
логични индустрии в Китай, 
като подчертават, че нивото 
на китайската индустриална 
верига непрекъснато се по-
добрява, осигурявайки до-
бра хардуерна среда за ин-
вестиции във високотехно-
логичната индустрия. Раз-
витието на високотехноло-
гични индустрии изисква 
по-високи ресурси като зна-
ния, технологии и таланти. 
Мерките на страната за оп-
тимизиране на структурата 
на чуждестранните инвес-
тиции в Китай определено 
дават видими резултати, а 
властите в страната поддър-
жат уверено развитието на 
политиките в тази посока.

още специалистът.
В средата на август Astra- 

Zeneca подписа споразуме-
ния за сътрудничество с Ви-
сокотехнологичната индус-
триална зона за развитие в 
Циндао, Фармацевтичния 
индустриален парк в Тай-
джоу и Хай-тек зоната в 
Уси. Компанията плани-
ра да инвестира допълни-
телно в базите за достав-
ки и производствените ли-
нии в горепосочените гра-
дове. Уан Лей, глобален из-
пълнителен вицепрезидент 
на AstraZeneca и президент 
за китайския пазар, каза, 
че мерките, въведени от 

промотиране на междуна-
родната търговия, показва, 
че повече от 90% от анке-
тираните финансирани от 
чужбина предприятия са от-
белязали висока оценка на 
задоволство по отношение 
на политиките за чуждес-
транни инвестиции, въведе-
ни от Китай през четвърто-
то тримесечие на 2022 г. В 
същото време близо 90% от 
анкетираните предприятия 
с чуждестранни инвестиции 
са дали положителна оцен-
ка на същите мерки. Пуб-
ликуваните данни на Ми-
нистерството на търговия-
та сочат, че през първите 

О

т

иКоНомиКа

Китай категорично ще защитава законните 
интереси на китайските предприятия

тносно реше-
нието на Ев-
ропейската ко-
мисия за про-
веждане на ан-
тисубсидийно 

разследване за внесени от 
Китай електрически авто-
мобили, говорител на Ми-
нистерството на търговия-
та заяви, че липсват дока-
зателства за начало на та-
кова разследване и то не 
отговаря на съответни пра-
вила на Световната търгов-
ска организация. Китай из-
разява силното си недовол-
ство от това решение. ЕС 
изиска Китай да проведе 
консултации в прекалено 

кратък период и не е пре-
доставил ефективни мате-
риали. Всичко това сери-
озно вреди на интересите 
на Китай.

На проведения неот-
давна 10-и търговско-ико-
номически диалог на ви-
соко равнище между Ки-
тай и ЕС, Китай ясно за-
яви, че разследването на 
ЕС е проява на протекцио-
низъм, истинската цел на 
което е да защити своите 
индустрии. Това ще нару-
ши глобалната верига за 
доставки в автомобилната 
индустрия и ще окаже от-
рицателно влияние върху 
търговско-икономическите 

отношения между Китай и 
ЕС. Китай ще следи про-
цедурите на разследването 

и категорично ще защита-
ва законните интереси на 
предприятията си.

От началото на тази година, в отговор на тежката и сложна международна 
ситуация, Китай непоколебимо задълбочава отварянето си към външния 
свят. Страната продължава да оптимизира средата за чуждестранни 
инвестиции, фокусирайки се върху повишаване на приложимостта на 
съответните мерки, проактивно решаване на проблемите, директна 
комуникация с чуждестранните инвеститори и насърчаване на доверието 
и импулса на чуждестранните инвестиции в Китай.

данни. С това кафейният ги-
гант ще задвижи допълни-
телно процеса на цифрови-
зация на магазините си.

„Докладът за изследване 
на бизнес средата за чуж-
дестранни инвестиции в 
Китай за второто тримесе-
чие на 2023 г.“, публикуван 
от Китайския комитет за 
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На 23 септември Информационната служба  
на Държавния съвет на КНР публикува 
Бяла книга на тема „Глобалната общност 
на споделено бъдеще – предложенията и 
действията на Китай”. Тя се състои от 
предговор, пет части и заключение.
Редакцията на в. „Китай днес“ ще публикува 
с известни съкращения в няколко броя 
този важен за бъдещето на човечеството 
документ.

Бяла книга: Глобална общност на 
споделеното бъдеще – предложенията  
и действията на Китай

Продължение от брой 40

 V. Действия и 

 ПриНОс НА КитАй 

Пътуване от хиляда ми-
ли започва с една-единстве-
на стъпка. През последното 
десетилетие Китай допри-
несе със своята сила за из-
граждането на глобална 
общност на споделено бъ-
деще с твърдо убеждение и 
солидни действия.

Инициативата „Един по-
яс, един път“ (BRI) е ярък 
пример за изграждане на 
глобална общност със спо-
делено бъдеще и глобално 
обществено благо и плат-
форма за сътрудничест-
во, предоставена от Китай 
на света. От въвеждането 
на BRI преди десет годи-
ни, въз основа на обширни 
консултации и съвместен 
принос за споделени пол-
зи, Китай преследва отво-
рено, екологично, чисто и 
висококачествено сътруд-
ничество за насърчаване 
на устойчивото развитие и 
подобряване на живота на 
хората, както и усъвършен-
стван висококачествен пояс, 
един път сътрудничество. 
Той е положил основите и 
е създал рамките на сътруд-
ничеството BRI, предоста-
вяйки осезаеми резултати 
и постигайки устойчив на-
предък. Заедно участниците 
в инициативата напредна-
ха съвместно „твърда свър-
заност“, „мека свързаност“ 
и „свързаност между хора“, 
създавайки важна платфор-
ма, която даде възможност 
за широко участие,

Свързаността на полити-
ките продължава да се за-
дълбочава. До юли 2023 г.  
повече от три четвърти от 
страните в света и над 30 
международни организации 
са подписали споразумения 
за сътрудничество по „Един 
пояс, един път“ с Китай. 

Китай успешно беше до-
макин на първия форум за 
международно сътрудни-
чество „Един пояс, един 
път“ през 2017 г. и втория 
през 2019 година и ще бъ-
де домакин на третия та-
зи година. 

РеализиРане на ТРиТе 
ГлоБални инициаТиви
Широко признато е, че 

мирът и стабилността, ма-
териалната достатъчност и 
културно-етичното обогатя-
ване представляват основ-
ните цели на човешкото 
общество. Развитието слу-
жи като материална осно-
ва за сигурност и цивили-
зация, сигурността действа 
като основна предпоставка 
за развитие и цивилизация, 
а цивилизацията осигуря-
ва културно-етична подкре-
па за развитие и сигурност. 
Инициативата за глобално 
развитие, Инициативата за 
глобална сигурност и Ини-
циативата за глобална ци-
вилизация, предложени от 
Китай, ръководят напредъ-
ка на човешкото общество 
в тези три измерения. Резо-
нирайки и взаимно допъл-
вайки се, те се превърна-
ха в решаващ крайъгълен 
камък за изграждането на 
глобална общност със спо-
делено бъдеще, предлагайки 

решенията на Китай за ос-
новните предизвикателства, 
свързани с мира и развитие-
то на човечеството.

Понастоящем повече от 
100 държави и международ-
ни организации са изрази-
ли подкрепа за Инициати-
вата за глобално развитие, 
като над 70 държави участ-
ват в Групата на приятели-
те на Инициативата за гло-
бално развитие, създадена 
към ООН.

Китай се ангажира с пече- 

лившо сътрудничество и об-
що развитие. Като най-го-
лямата развиваща се стра-
на в света и член на Гло-
балния юг, Китай положи 
всички усилия да помогне 
на други развиващи се стра-
ни и да помогне на страни-
те получатели да разширят 
своя капацитет за развитие. 
Китай е активно ангажи-
ран в международния об-
мен и сътрудничество. Той 
си сътрудничи с почти 20 
международни организа-
ции, включително Светов-
ната програма за прехра-
ната на ООН, Програмата 
за развитие на ООН, Дет-
ския фонд на ООН, Агенци-
ята на ООН за бежанците, 
Световната здравна органи-
зация и Международния ко-
митет на Червения кръст, и 
изпълни над 130 проекта в 
почти 60 страни. 

РаБоТа С Повече  
ДъРжави и РеГиони
Китай предложи набор 

от регионални и двустранни 
инициативи за изграждане 

на общности със споделе-
но бъдеще и работи със за-
интересованите страни за 
изграждане на консенсус и 
разширяване на сътрудни-
чеството, като по този на-
чин играе конструктивна 
роля в насърчаването на ре-
гионалния мир и развитие.

Китайско-африканска-
та общност на споделено-
то бъдеще беше първото 
регионално предложение. 
Той цени искреността и ра-
венството, преследва както 

приятелство, така и интере-
си и поставя приятелство-
то на първо място, възпри-
ема ориентиран към хора-
та подход в преследването 
на ефективно сътрудничест-
во и следва открит и приоб-
щаващ подход към сътруд-
ничеството. 

Общността на споделе-
ното бъдеще между съсед-
ните страни е пуснала здра-
ви корени. Тъй като общ-
ността на споделеното бъ-
деще между Китай и АСЕ-
АН продължава да напред-
ва, сътрудничеството меж-
ду Китай и АСЕАН се пре-
върна в най-ползотворно-
то, динамично и съществе-
но сътрудничество в Източ-
на Азия. 

На двустранно ни-
во Китай изгражда общ-
ности със споделено бъде-
ще с нарастващ брой парт-
ньори под различни фор-
ми. Китай и страни, вклю-
чително Лаос, Камбоджа, 
Мианмар, Индонезия, Тай-
ланд, Малайзия, Пакистан, 
Монголия, Куба и Южна 

Африка, публикуваха пла-
нове за действие, публику-
ваха съвместни изявления 
или постигнаха важни спо-
разумения за изграждане на 
двустранни общности със 
споделено бъдеще. 

заСилване на 
межДунаРоДноТо 

СъТРуДничеСТво във 
вСичКи оБлаСТи

Визията за глобална  
общност със споделено бъ-
деще се занимава с дефи- 

цитите в мира, развитието, 
сигурността и управление-
то, пред които е изправен 
светът днес. Като уникален 
принос на Китай за реша-
ване на глобални пробле-
ми, той също така предла-
га решения, превърнати в 
конкретни действия в об-
ласти като здравеопазване, 
изменение на климата и ки-
берсигурност. Що се отнася 
до фундаменталните въпро-
си в управлението на гло-
балната ядрена сигурност, 
Китай предлага да се из-
гради общност със споде-
лено бъдеще относно ядре-
ната сигурност. Той твърдо 
защитава международния 
режим за неразпростране-
ние на ядрено оръжие, на-
сърчава мирното използва-
не на ядрената енергия.

ЗАКлючеНие
Всички добри принципи 

трябва да се адаптират към 
променящите се времена, 
за да останат актуални. В 
международната общност 
се разви широк консенсус 
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Коментар на Н. Пр. Дун Сяодзюн, посланик на КНР в България,  
по повод публикуването на Бяла книга „Съвместно изграждане на общност  

на споделена съдба: инициативи и дейности на Китай“

В крак с времето,  
за да създадем заедно нова 

визия за по-добър свят

ази година се на-
вършват десет от 
представянето от 
китайския пред-
седател Си Дзин- 
пин на негова-

та концепция за общност 
на споделена съдба. Пре-
ди 10 години, изправяйки 
се пред въпросите „Накъ-
де върви човечеството?“, 
свързани с мира, истори-
ята и епохата, Си Дзинпин 
предложи концепцията за 
изграждане на общност на 
споделена съдба, посоч-
вайки правилната посо-
ка за развитието на све-
та в повратен за него мо-
мент и за постигането на 
устойчив консенсус по от-
ношение на международ-
ното сътрудничество във 
времена на наслагващи се 
промени и несигурност. 

За последните 10 годи-
ни концепцията за изграж-
дане на общност на споде-
лена съдба непрекъснато 
бе обогатявана и развива-
на, практическата й реали-
зация напредва и тя става 
все по-популярна.
1. изграждането на 
общност на споделена 
съдба е неизбежен 
избор за разбиране 
на историческите 
закономерности 
и насърчаване на 
човешкото развитие

От древни времена ми-
рът и развитието са били 
най-базовият стремеж на 
човечеството. Премина-
вайки в историята си през 
изпитанията на войни и 
конфликти, човечеството 
осъзна по-добре значение-
то на мира, сътрудничест-
вото и общото развитие, а 
представата, че всички хо-
ра са членове на едно се-
мейство, печели все по-го-
ляма подкрепа в различ-
ните общества. 

По-конкретно, с бързо-
то развитие на интернет, 
големите данни, кванто-
вите изчисления и изкуст-
вения интелект взаимо-
действието между хората е 
по-широко и глобализира-
но от всякога, а държавите 
станаха по-взаимосвърза-
ни и взаимозависими. Гло-
бализацията се превърна 
в начин на живот. Изпра-
вяйки се през несконча-
еми глобални предизвика-
телства, една държава ве-
че не е сама в своята лод- 

ка, а споделя обща съд-
ба с останалите. И само 
когато това бъде осъзна-
то от всички, когато все-
ки се грижи за съдбата на 
цялото човечество, надеж-
дите на отделните страни, 
народи и хора ще могат да 
се реализират. Без значе-
ние какво крие бъдещето, 
общите действие в името 
на взаимната изгода и пе-
челившото сътрудничест-
во са единственият прави-
лен избор.
2. изграждането 
на общност на 
споделена съдба е 
основно изискване 
на модернизацията в 
китайски стил

Визията за общност на 
споделена съдба се корени 
в богатото наследство на 
китайската култура, черпи 
от най-доброто от човеш-
ката цивилизация и под-
държа универсално при-
знати принципи, управля-
ващи международните от-
ношения. 

В стремежа си към из-
граждането на общност на 
споделена съдба Китай ви-
наги е бил ангажиран с на-
сърчаване на нов тип ико-
номическа глобализация, 
интегрирайки собственото 
си развитие с това на дру-
ги страни и предоставяйки 
нови възможности за све-
та чрез своето ново разви-
тие, давайки по този на-
чин силен тласък на меж-
дународното сътрудничест-
во в различни области. Ки-
тай винаги се е придържал 
към пътя на мирно разви-
тие, търси общ език с ос-
таналите страни, разши-
рява сътрудничеството и 

играе конструктивна роля 
за насърчаването на ми-
ра и развитието на чове-
чеството. Китай винаги е 
поддържал принципите на 
взаимно уважение, спра-
ведливост и печелившо съ-
трудничество, стреми се 
към изграждането на меж-
дународни отношения от 
нов тип и практикува ре-
ален мултилатерализъм. 

Китай винаги е поддър-
жал общите ценности на 
мира, развитието, спра-
ведливостта, демокраци-
ята и свободата и е предос-
тавил неизчерпаем импулс 
за развитието на цивилиза-
цията чрез иновации.
3. изграждането на 
общност на споделена 
съдба се нуждае от 
широк консенсус 
за солидарност и 
сътрудничество на 
международно ниво

В продължение на шест 
последователни години 
концепцията за общност 
на споделена съдба бе спо-
менавана многократно в 
резолюции на Общото съ-
брание на ООН, в доку-
менти или декларации на 
Шанхайската организация 
за сътрудничество, БРИКС 
и други многостранни ме-
ханизми. 

Тя спечели разбиране и 
подкрепа от международ-
ната общност, особено от 
развиващите се страни, и 
Китай изгради в двустран-
ни, многостранни, регио-
нални и глобални рамки 
различни форми на общ-
ности с десетки държави 
и региони. До юли 2023 г. 
над три четвърти от стра-
ните по света и повече от 

30 международни органи-
зации са подписали доку-
менти за сътрудничество 
по инициативата „Един 
пояс, един път“. 

Инициативата за гло-
бално развитие, Инициа-
тивата за глобална сигур-
ност получиха ясна под-
крепа от повече от 100 дър-
жави, а Инициативата за 
глобална цивилизация бе 
приета радушно от много 
страни скоро след предста-
вянето й.
4. изграждането на 
общност на споделена 
съдба се нуждае от 
съвместните усилия на 
всички страни

Не трябва да се водим 
от нереалистични мечти 
или фалшиви твърдения. 
Изграждането на общност 
на споделена съдба е как-
то визия, така и истори-
чески процес, който тряб-
ва да бъде осъществяван 
от поколения хора. 

За реализирането й, 
увереността и решимостта 
са от първостепенно значе-
ние, визионерството и ши-
рокият поглед са основата, 
а отговорността и действи-
ето са ключът. 

Държавите трябва да 
работят заедно с постоян-
ство и решимост, да засил-
ват координацията и съ-
трудничеството, да съгла-
суват своите собствени ин-
тереси с тези на остана-
лите и да се отнасят към 
света като към наша обща 
собствена отговорност. Не-
обходимо е да се придър-
жаме към диалог и кон-
султации, да даваме съв-
местен принос и споделя-
ме ползи, да провеждаме 
печелившо сътрудничест-
во, обмен, да се учим едни 
от други и работим заедно 
за екологичното и ниско-
въглеродно развитие. 

Докато страните по све-
та са заедно, стремейки се 
към общата цел за изграж-
дане на общност на спо-
делена съдба, докато ра-
ботят заедно за планира-
не и полагат непрестанни 
усилия за реализиране на 
инициативата, всички ние 
със сигурност ще успеем 
да изградим отворен, при-
общаващ, чист и красив 
свят, радващ се на траен 
мир, съвместна сигурност 
и общ просперитет. А то-
ва ще донесе и по-добро 
бъдеще за човечеството.

за солидарност и сътрудни-
чество зад предложението и 
прилагането на концепция-
та за глобална общност със 
споделено бъдеще за спра-
вяне с предизвикателства-
та, пред които е изправено 
човечеството. Гледайки към 
бъдещето, тя е длъжна да 
блесне като пионерска ми-
съл със силата на истина-
та, която надхвърля време-
то и пространството, отва-
ряйки красива перспекти-
ва за общо развитие, дълго-
срочна стабилност и устой-
чив просперитет за човеш-
кото общество. Бъдещето 
на човечеството е светло, 
но няма да дойде без уси-
лия. Изграждането на гло-
бална общност със споделе-
но бъдеще е едновременно 
благотворна визия и исто-
рически процес, който изис-
ква поколения усилена ра-
бота.За да реализираме та-
зи цел, широкият ум и гло-
балната визия са централ-
ни, тъй като живеем във ве-
лики времена. Пред общи-
те предизвикателства нито 
един човек или страна не 
може да остане изолиран. 
Единственият отговор е да 
работим заедно в хармония 
и единство. Само чрез ук-
репване на координацията 
и сътрудничеството и гаран-
тиране, че интересите на хо-
рата от всяка страна ще бъ-
дат поддържани в съответ-
ствие с тези на всички ос-
танали, всички страни мо-
гат да вървят напред към 
глобална общност на спо-
делено бъдеще.

За да реализирате та-
зи цел, ключът е чувство-
то за отговорност и воля-
та за действие. Ключът към 
успеха е прост и се свеж-
да до действие. Изгражда-
нето на глобална общност 
със споделено бъдеще за-
виси от съвместните дейст-
вия на всички страни. Всич-
ки страни трябва да поемат 
чувство за отговорност, кое-
то да третира задачата ка-
то обвързано задължение 
и да предприеме конкрет-
ни действия, вместо да бъ-
де странични наблюдатели. 
Трябва да засилим диало-
га, да изградим консенсус, 
да насърчаваме мира и раз-
витието, да подобрим упра-
влението и да извършваме 
глобални действия, глобал-
ни отговори и глобално съ-
трудничество.

Предстоящото ни пъту-
ване ще бъде дълго и труд-
но. Но докато продължава-
ме напред с постоянство, 
ще има какво да очакваме.  
Очакват ни успехи и неуспе-
хи, но надеждите са много. 
Когато всички държави се 
обединят в преследване на 
каузата за общо благо, пла-
нират заедно и действат за-
едно ден след ден към пра-
вилната посока за изграж-
дане на глобална общност 
със споделено бъдеще, мо-
жем да изградим отворен, 
приобщаващ, чист и красив 
свят на траен мир , всеобща 
сигурност и споделен прос-
перитет и съвместно създа-
ване на по-добро бъдеще за 
цялото човечество.

т

Н. Пр. Дун Сяодзюн, посланик на КНР в България
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Планината Тайшан е разположена в 
централната част на провинция Шандун, 
недалеч от градовете Тай‘ан и Дзинан и на 
около час от родното място на Конфуций – 
Цюфу. В древността тя е носила различни 
имена – Дайшан, Дайдзун, Дайюе, Тайюе, и 
е била най-важната и почитана от Петте 
свещени планини (У юе) за китайците.

забележиТелНоСТи

Когато се качиш 
на Тайшан,  
светът се 
смалява

айшан се прости-
ра на площ от 426 
кв. км, а най-ви-
соката й точка – 
Върхът на Нефри-
тения император 

(Юхуандин), се издига на 
1545 метра над морското 
равнище.

Промяната на климата 
в планината е осезаема с 
покачване на надморска-
та височина. В подножи-
ето на Тайшан разликите 
между четирите сезона са 
ясни, докато на върха всич-
ки, освен зимата, приличат 
на хладна пролет. През зим-
ните месеци, когато скреж 
покрие клоните на дърве-
тата, планината заприлич-
ва на кристална.

Билото на Тайшан е ней-
ният вододел. На север от 
него текат реките Юфу и Да-
ша, които се вливат в Хуанхъ  

има 1136 вида висши расте-
ния, сред които вечнозеле-
ните гинко, китайски бор, 
кипарис и др. 

Вековните дървета в Тай-
шан са около десет хиляди 
от 34 вида. Много от тях 
носят поетични имена, ка-
то „акациите от династия 
Тан“, „кипарисите от ди-
настия Хан“ или „борове-
те от епохата на Шестте ди-
настии“, и се смятат за жи-
ви културни реликви. Пла-
нината е богата на лечебни 
растения – 448 вида, в нея 
живеят също 11 вида ди-
ви животни, над 140 породи 
птици и 800 вида насекоми.

В продължение на хиля- 
долетия Тайшан е място за 
поклонение на китайски-
те императори, които ид-
вали тук, за да извършват 
жертвоприношения на Не-
бето и Земята и измолят 

благоденствие за народа и 
държавата. 

През различни векове 
планината е била изкачвана 
от 12 императори и така тя 
добила статут на свещена, 

заемайки особено място в 
душата на китайска нация. 
Има сведения, че импера-
тор Уди (141 – 87 г. пр. н. е) 
е посещавал планината се-
дем пъти, а Циенлун (1735 

– 1796) – десет пъти. Древ-
ните владетели са смятали 
Тайшан за превъплъщение 
на божество, затова оста-
вяли паметни надписи по 
пръснатите из нея храмове, 

т

беседки и мостове. Когато 
Конфуций изкачил плани-
ната и погледнал от върха 
й, възкликнал: „Когато се 
качиш на Тайшан, светът 
се смалява“.

На Тайшан се намира 
един от трите запазени поч-
ти изцяло древни комплекси 
от церемониални сгради в 
Китай, заедно със Забране-
ния град в Пекин и Храма 
на Конфуций в Цюфу. 

Това е храмът „Даймяо“, 
в който владетелите на По-
днебесната са отдавали по-
чит към Върховното бо-
жество на планината Тай 
(Дунюе Дади). 

Когато императорите 
стигнели дотук, те най-на-
пред спирали пред арката, 
разположена от външната 
страна на портата „Джъ-
нян“ и изпълнявали крат-
ка церемония за пречиства-
не. След това пристъпвали 
в храма и извършвали ос-
новното жертвоприноше-
ние. Главната сграда на хра-
мовия комплекс „Даймяо“ 
е Залата на небесната бла-
годат (Тиенкуан), построена 
през 1008 г., по време на ди-
настия Сун. В нея се нами-
ра стенописът „Божество-
то на планината Тай пред-
приема пътешествие“, който 
е дълъг 62 метра. Наблизо 

Каменно стълбище в планината Тай

Пътят към върха заедно с арката,  
разположена от външната страна на портата „Джънян”

(Жълтата река), а на изток, 
юг и запад – Шъуън, Фънд-
зяджуан и Пануън и дости-
гат до Дауън.

Растителното покритие 
на планината е 78% и в нея 
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Най-високата от тях е па-
годата „Пиджъ“, построена 
първоначално в 753 г., а в 
сегашния си вид датира от 
средата на 11-и век. 

Други, запазени почти 
непокътнати от времето по-
стройки са: Залата на хиля-
дите буди (Циенфодиен) от 
династия Тан, гората от па-
годи, която съперничи по 

своя мащаб на тази в ма-
настира „Шаолин“, и цвет-
ната скулптура на архат от 
династия Сун.

В народното съзнание 
с Тайшан е свързана и ед-
на интересна легенда, коя-
то разказва как веднъж 
император Минхуан (712 – 
756) трябвало да извърши в 
подножието на планината 

забелязал това, разпитал 
Джан И, който потънал в 
срам и не можал да отро-
ни и дума. Тогава владете-
лят се разгневил и Джън И 
отново бил понижен до 9-и 
ранг, а един от сановници-
те се пошегувал с думите 

е разположен павилионът 
„Яоцан“. Храмовият ком-
плекс е обграден от 20-ве-
ковни кипариси от епохата 
на династия Хан.

От Южната небесна пор-
та (Нантиенмън) започва 
пътят към последната и 
най-стръмна отсечка от из-
качването на Тайшан, която 
приключва на самия връх, 
където се намира Храмът 
на Нефритения император 
(Юхуанмяо). В древността 
тук също са се извършвали 
жертвоприношения към Не-
бето, а наоколо се разкри-
ва прекрасна гледка с мо-
ре от облаци.

Друг прочут храмов ком-
плекс е „Линйен“ в север-
ната част на Тайшан, на 25 
км от град Тайан. 

Той има дълга история 
и е бил едно от основните 
будистки светилища в Ки-
тай по време на династиите 
Тан (618 – 907) и Сун (960 – 
1279). Състои се от над 40 
отделни дървени построй-
ки, в които през периода 
на неговия разцвет са жи-
вели повече от 500 монаси. 

бил с най-ниския 9-и ранг 
в държавната администра-
ция. Според правилата, 
след края на церемония-
та всички чиновници, ос-
вен тримата най-висши, мо-
жело да бъдат повишени с 
един ранг. Благодарение на 

Нефритеният императорски връх

Нефритеният императорски връх

Храмът „Даймяо“,

Средната порта

Паметни надписи по скалите

церемония, за чиято под-
готовка отговарял чинов-
ник на име Джан Юе. Той 
имал зет – Джън И, който 

застъпничеството на своя 
тъст Джън И обаче прес-
кочил цели четири ранга. 
Император Минхуан обаче 

„Заслугата е на планината 
Тайшан“. Оттогава думата 
„тайшан“ влязла в езика и 
със значение на „тъст“.
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Традиции

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

периода от 17-и в. 
пр. н. е. до 3-ти в. 
преимуществено 
от металите бил 
използван бронз. 
Предпочитани-

те техники на ювелирните 
майстори били леене, грави-
ране, щамповане, филигран, 
инкрустация. Всяка една от 
тези техники е свързана с 
определен етап от развитие-
то на китайското ювелирно 
изкуство. При проследява-
не на историческото разви-
тие се забелязва тенденция 
към смекчаване остротата 
на формите и акцент върху 
миниатюрата в украшени-
ята. Техниката на леенето 
била характерна за епохата 
на династия Тан (618 – 907). 

По това време ювелир-
ното изкуство в Китай 
окончателно придобило са-
мостоятелно значение сред 
приложните изкуства. 
Постепенно били внедрени 
техниките на гравиране и 

резбоване. 
По време на управление-

то на династия Сун (960 – 
1279) в изработката на укра-
шения преобладавала тех-
никата на филиграна (пле-
тени с тънки нишки от бла-
городен метал). Първона-
чално тази техника била из-
ползвана за създаването на 
фини мрежи и плетеници 
за повърхността или фона 
на бижутата. По време на 
династия Мин (1368 – 1644) 
голяма част от украшения-
та били изцяло изработени 
с помощта на тази техника. 
Били изработвани обемни 
композиции, които често се 
допълвали от цветни камъ-
ни и перли. 
Характерно за китайското 

ювелирно изкуство е 
употребата на пера от 

дребни птици 
за покриване на украшения 
от злато и сребро. При тази 
техника за основа на укра-
шението били използвани 
елементи от метал, върху 
които били залепяни спе- 
циално подбрани по цвето-
ве, форма и размер пера, об-
разуващи слой плътен и на-
ситен цвят. 

Важна особеност за ки-
тайските бижута била упо-
требата на подвижни де-
тайли, осигуряващи сво-
бодното движение на еле-
ментите на украшението. 

Китайското  
ювелирно изкуство

Тази особеност се е появи-
ла сравнително по-късно, по 
времето на династия Мин. 
Най-ранно датираното по-
добно произведение на ки-
тайските ювелири е от 10-и 
век и представлява женско 
украшение за глава. 

цветните камъни и 
стъклото, използвани 

за изработката на 
бижута, обикновено 
се обработвали чрез 

шлифоване. 
За китайските украше-

ния било характерно из-
ползването и на малки об-
работени камъни или стък-
ло, както и перли и корал. 
Тази техника е характерна 
за украшенията и одежди-
те на народите от Сибир и 
Централна Азия, които от-
давна населявали китайска-
та територия. Популярност-
та на тази техника нарасна-
ла най-много по време на 
управлението на династия-
та Ляо (907 – 1125). 

използваните в 
традиционните украшения 

камъни и други естествени 
елементи, включително 
пера от птици, всъщност 

имали древна символика, 
а не само естетическа 

функция.
Използването на птичи 

пера в украшенията и в са-
мите традиционни костюми 
се свързва с даоизма и до-
ри с по-ранни култови об-
рази, чието влияние е про-
дължило сред някои общ-
ности. В контекста на дао-
изма особен интерес пред-
ставлявала алхимията, коя-
то от своя страна много чес-
то употребявала ювелирни 
материали. 

Интересът на алхимици-
те към тези материали се 
обяснява с тяхната трайност 

в

В Китай, както и в други традиционни общества от миналото, бижутата 
били допълнение към облеклото и изпълнявали важна функция на 
знаци на социално положение, пол и възраст. Разбира се, наред с тези 
особености, ювелирните изделия имали и чисто естетическа роля. 
За разлика от западната класификация на камъните на скъпоценни 
и полускъпоценни, в Китай всички камъни с минерален и органичен 
произход се считали за скъпоценни, което означавало „годни за 
използване в украшения“. За изработката на бижута били използвани 
и рог, кост от различни животни, черупка на костенурка, стъкло, 
някои видове дърво (например сандалово и алое). Били използвани и 
метали, включително злато (дзин) и сребро (ин). В императорския двор 
предпочитани материали били нефрит, злато, перли и корал.

Продължение в брой 42

във времето и устойчивост 
на външни влияния. Зла-
тото, среброто, перлите, 
нефритът и т. н. не гният 
и не корозират. Те са мно-
го устойчиви и поради то-
ва предизвиквали интереса 
на алхимиците, които пра-
вели аналогия между дъл-
готрайността на тези мате-
риали и търсенето на ключ 
към вечния живот. 

Символиката на някои 
ювелирни материали, преди 
всичко на нефрита и перли-
те, също отразявала харак-
терни явления от китайска-
та култура. 

Перлите в китайската 
културна традиция са свър-
зани с даоистката традиция, 
но и с будизма, при кой-
то те се свързват с обра-
за на скъпоценност, симво-
лично обозначаваща Буда и 
неговото учение. По време 
на управлението на динас-
тия Цин (1644 – 1912), ко-
гато влиянието на будизма 
в китайската култура на-
раснало, големите морски 
перли станали характерни 

украшения за императора и 
за най-знатните аристокра-
ти, което всъщност пред-
ставлявало отличителен бе-
лег за ранга на човека, но-
сещ такова украшение. Бу-
дистко влияние прозира и 
във формите на ритуални-
те украшения от периода на 
династия Цин. Император-
ските украшения по своята 
форма, броя на елементи-
те и числените съотноше-
ния били свързани пряко с 
идеи, залегнали в будизма. 

По време на династия 
цин били установени 

и определени знаци – 
украшения на цивилните и 

военните чиновници, 
изработени от скъпоцен-
ни камъни и метали, кои-
то служели както за отли-
чаване на служителите от 
различните сфери, така и 
за техния ранг. В йерархи-
ята на служителите за пър-
вия, най-висшия ранг в ук-
рашенията на костюма би-
ли използвани рубини, за 
втория ранг – корали, за 

третия – сапфири, за чет-
въртия – лазурит, за петия 
– кристали, за шестия – ра-
ковини от тридакни (спе-
циални миди), за седмия – 
злато, за осмия – резбова-
но злато, за деветия – рез-
бовано сребро. Характерно 
е, че почти всички материа-
ли, използвани като отличи-
телни белези на ранговете 
на държавните служители, 
са сред т. нар. седем будист-
ки скъпоценни субстанции.

За важното символно 
значение на ювелирните 
материали от периода на 
династия Мин и Цин сви-
детелства това, че при из-
вършването на ритуални 
действия императорът за-
дължително слагал украше-
ния с определен цвят и съ-
ответно от определени ма-
териали. 

Придавало се е  
специално отношение и 

особена важност на цвета 
на камъните. 

Цветът на камъните за 
китайските ювелири е мно-
го по-важен от други техни 
характеристики като про-
зрачност, за разлика от на-
ситеността на цвета, която 
е била важна винаги. Юве-
лирите използвали основ-
но камъни с ярки цветове. 
Прозрачните минерали ка-
то рубин и сапфир станали 
популярни едва по време 
на династията Мин.

Най-желаният скъпоце-
нен камък за европейските 
майстори на бижута и укра-
шения – елмазът, изобщо не 
намерил приложение в тра-
диционните китайски укра-
шение. За сметка на това, 
най-вече по време на динас-
тията Тан (618 – 907), били 
използвани бели матови и 
розови перли. 
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У
скореното социал-
но-икономическо 
развитие на Ки-
тай в десетилетия- 
та след начало-
то на икономиче-

ските реформи в страната 
от края на 70-те години на 
20-и век превръща КНР от 
2014 година насам във воде-
ща геоикономическа сила с 
най-голям брутен вътрешен 
продукт (БВП) в света, из-
числен по паритета на поку-
пателната способност. Меж-
дувременно, ако в началото 
на реформения период осно-
вен двигател на икономиче-
ския растеж са износът на 
суровини като петрол (през 
1980 г. 26,5% от китайския 
износ идва от продажбата на 
петрол в чужбина) и ниско-
технологични стоки, чиято 
конкурентоспособност идва 
от използването на работна 
ръка с ниска цена, ситуация- 
та в това отношение годи-
на след година след започ-
ването на реформите бързо 
се променя. 

Китайската стратегия в 
това отношение стъпка след 
стъпка се концентрира не 
просто върху привличането 
на чужди инвестиции във все 
по-високотехнологични от-
расли с нарастваща добаве-
на стойност, но и върху из-
граждане на собствени плат-
форми за разработка на ви-
соки технологии и изграж-
дане на висококвалифици-
ран човешки фактор. 

КнР във втората половина 
на второто десетилетие 

и началото на третото 
десетилетие на 21-ви 

век се превърна в една 
от водещите глобални 
технологически сили. 

Тази технологическа ди-
намика на Китай създава 
два типа реакции в свето-
вен план. От една страна, 
най-вече сред държавите от 
т. нар. Глобален юг битуват 
разбиранията, че това разви-
тие на Китай допринася за 
глобалното благосъстояние 
и превръщат КНР в надеж-
ден партньор. 

От друга страна, основ-
но държавите от „колектив-
ния Запад“ и преди всичко 

Проф. Нако СТЕфаНОВ

Технологическата война срещу Китай
Как “колективният Запад” се опитва да спре КНР в сферата на разработката  

и производството на микрочипове

водещата сила сред тях – 
САЩ, започват да възпри-
емат Поднебесната като за-
плаха за своята доминираща 
роля в света, включително 
в сферата на високите тех-
нологии. 

През последните годи-
ни естествената конкурен-
ция в тези области, която 
предполага, макар и остра, 
но полезна за общото разви-
тие борба, се заменя с редица 
мерки, действия и политики 
за сдържане на технологиче-
ския прогрес на КНР, кои-
то определено може да наре-
чем „технологическа война“. 

Като правило целите на 
една „технологическа 

война“ са да се 
задържи иновационно-

технологическото развитие 
на дадена страна и 

даже да съдейства за 
технологическия упадък на 

същата. 
Следва да се изброят ре-

дицата използвани средства:
• Враждебни пропаганд-

ни кампании, поставящи си 
задачата да обвинят държава-
та, която е обект на „техноло-
гическата война“ в нечестни 
търговски и прочее практи-
ки – кражби на иновацион-
но ноу-хау, дъмпинг и т. н.;

• Политика на санкции, 
т. е. ограничаване на ино-
вационно-технологическото 
развитие чрез различни ви-
дове санкции – налагане на 
прекомерни мита, лишаване 
от достъп до пазари, ограни-
чаване на вноса на суровини 
или енергийни ресурси, за-
брана за закупуване на нови 
продукти и технологии и др.;

• Формиране на коали-
ции от държави, чието съ-
ществуване се свежда до об-
щи действия срещу обекта 
на сдържане, както и помощ 
за конкурентни държави на 
сдържаната страна, така че 
да се потисне нейният ино-
вационно-технологически и 

икономическият й потен-
циал;

• Намеса във вътрешните 
работи на държавата-обект 
на „Технологическата война“, 
чрез смяна на властта или 
нейната политика посред-
ством различен вид натиск 
– дипломатически, финан-
сов, политически, социо-кул-
турен, военен и др. 

Един от основните факто-
ри в този сблъсък е полупро-
водниковата индустрия. До 
80-те години на 20-и век тя 
е вертикално интегрирана. 
Полупроводниковите ком-
пании разработват собстве-
ни технологии за производ-
ство на чипове, като едно-
временно с това притежават 
и управляват свои съоръже-
ния за производство, сглобя-
ване и тестване на чиповете. 

Целта на технологическа-
та война е да се ограничи 
достъпа на Китай до първо-
класни американски инова-
ции, като по този начин да 
не се позволява на китайски-
те фирми да използват аме-
риканското ноу-хау, за да се 
изкачат по стълбата на ино-
вациите. За разлика от отде-
лянето, de-risking, т. е. нама-
ляването на риска за нацио-
налната сигурност на САЩ, 
както заявява Вашингтон, не 
се стреми да ограничи дос-
тъпа на Китай до по-малко 
усъвършенствана американ-
ска технология. 

Целта е да затвърди ро-
лята на Съединените щати 
като световен технологичен 
лидер. Едно от ключовите 
предположения на САЩ е, 
че технологията ще бъде все 
по-голям определящ фактор 
за икономическата мощ в ди-
гитализиран, свързан свят. 

Администрацията на Бай-
дън вярва, че китайските тех-
нологични фирми, които на-
маляват разликата с техни-
те колеги в САЩ, предста-
влява риск за превъзходство-
то на САЩ. С други думи, 
американските политици се 

примиряват с идеята, че въ-
преки сегашната вълна от 
мрачни икономически про-
блеми, Китай все пак ще ста-
не най-голямата икономика 
в света до 2040 г. Те са (поч-
ти) съгласни с това, но искат 
Съединените щати да оста-
нат икономиката, която има 
най-голямо значение. 

Важно средство за пости-
гане на тази цел на Вашинг-
тон е да се привлече не прос-
то потенциалът на Щатите, 
но колективният западен по-
тенциал, включително този 
на развитите страни в Азия 
– Япония, РКорея, Тайван и 
Сингапур, в „технологиче-
ската война“ срещу Китай. 

основен момент в 
„технологическата война“ 
на „колективния запад“ 

срещу КнР стана отказът за 
продажба на  

най-новото оборудване  
за фотолитография,  

както и поддръжката на 
старото, което също е 

критична точка. 
Отговорът на Китай сре-

щу водената против него 
„технологическа война“ не 
закъснява. Той е осъществя-
ване на курс на самодоста-
тъчност. Според един от ки-
тайските производители на 
оборудване за производство 
на микрочипове – Advanced 
Micro-Fabrication Equipment  
(AMEC), ограниченията на 
вноса на САЩ ще повлияят 
незначително на капацитета 
на неговите предприятия да 
работят. Около 80% от внос-
ното оборудване може да бъ-
де заменено с местни алтер-
нативи до края на 2023 го-
дина. AMEC изчислява, че 
може да възобнови пълния 
си оперативен капацитет до 
втората половина на 2024 г. 

AMEC очаква да достиг-
не 60% от пазара на оборуд-
ване през следващите ня-
колко тримесечия – значи-
телно увеличение от общия 

пазарен дял от 25% към ок-
томври 2022 г. В същото това 
време Huawei Technologies и 
най-големият китайски про-
изводител на чипове SMIC 
са изградили усъвършен-
стван 7-нанометров проце-
сор за захранване на най-но-
вия смартфон на Huawei. 

Mate 60 Pro на Huawei се 
захранва от нов чип Kirin 
9000s, който е произведен 
в Китай от SMIC. Проце-
сорът е първият, който из-
ползва най-модерната 7 nm 
технология на SMIC. Т. е. Ки-
тай е постигнал за кратко 
време прогрес в опитите си 
да създаде чипове от най-ви-
сок клас. 

Ако към това се приба-
ви и фактът на разработения 
в КНР  ядрен суперкомпю-
тър, става ясно, че санкции-
те на САЩ не могат да сп-
рат Китай. 
западни източници твърдят, 

че водещите западни 
технологични фирми 
изпреварват КнР с 5 

поколения, а Поднебесната 
изостава спрямо тях с  

10 – 15 години. но подобно 
твърдение с всеки изминал 
ден все повече и повече не 

отговаря на истината. 
Например китайците во-

дят във висококачествени 
академични изследвания сре-
щу САЩ и „колективния За-
пад“. Затова не е чудно, че 
AMEC заявява, че още до 
края на 2023 г. ще произве-
де оборудване, способно да 
произведе 5 nm чипове. 

Днес КНР се среща със 
западните санкции, на кои-
то тя отговаря чрез усъвър-
шенстване на своя потенциал 
и способности. Даже кратки-
ят обзор върху „технологи-
ческата война“ потвържда-
ва нашата теза, че вместо да 
спре технологическото разви-
тие на Китай, войната сти-
мулира ускоряването на тех-
нологическата динамика на 
Поднебесната. 

Как и доколко удря та-
зи политика на „колектив-
ния Запад“ по самия него, е 
трудно да се докаже. Но фак- 
тът, че Западът трансформи-
ра курса си от de-coupling към 
de-risking, в смисъл на избяг-
ване на крайни действия за 
скъсване с Китай, е свидетел-
ство, че прилаганите от са-
мия него санкции му влияят  
негативно. Определено те 
въздействат нездравословно 
в глобален план, забавяй-
ки технологическото разви-
тие на света като цяло. Това 
следва да се осъзнае от ръ-
ководните кръгове на Запада 
и авантюристични „техноло-
гически войни“ и всякакъв 
друг тип войни трябва да ос-
танат в миналото. 

НауКа

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.
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здраве

Ерик СОлХайМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ООН 
за околната среда

Традиционната китайска 
медицина е една от най-
древните системи за лечение, 
която продължава да се 
практикува и днес. Мнозина 
са лекарите, които са дали 
своя изключителен принос 
за нейното развитие през 
хилядолетията.  
Ето няколко от най-известните.

Изкусните лечители на Древен Китай 

във фармакопеите на предишните 
лечители. Неговият метод за кла-
сифициране се оказва уникален и 
продължава да буди възхищение 
дори в наши дни. В своя труд Ли 
Шиджън споменава и за лечебни-
те свойства на ежедневните храни 
и напитки, дава различни съвети 
за здравословен начин на живот. 
Той често изпитва действието на 
лечебните средства върху себе си, 
пренебрегвайки риска от отравяне.

Твърди се, че упоритата работа 
по написването на „Бънцао ганму“ 
има неприятни последствия върху 
здравето на Ли Шиджън. Той уми-
ра, преди книгата да излезе офи- 
циално от печат, а тогавашният им-
ператор не й обръща дължимото 
внимание.

Сун цъ (宋慈)
Сун Цъ (1186 – 1249) е автор на 

най-старата в света запазена до на-
ши дни книга по съдебна медици-
на – „Си юен дзи лу“ (Събрани за-
писки за вдигане на несправедли-
ви обвинения), която поставя осно-
вите на тази дисциплина като нау-
ка в Древен Китай.

Сун Цъ, който е известен още 
и с името Хуейфу, е роден в семей-
ството на имперски чиновник в гр. 
Дзянян (на територията на днеш-
ната провинция Фудзиен). Баща 
му бил помощник на управителя 
на област Гуанджоу и се занима-
вал със съдебните дела, а учите-
лят му в академията бил известен 
експерт в областта на неоконфу-
цианството. Всичко това оказало 
значително влияние в развитието 
на юношата.

В онези времена се следяло 
стриктно за спазването на съот-
ветните правила в процеса на раз-
следване на едно престъпление и 
за всяко дори незначително откло-
нение последствията били сериоз-
ни. Местната управа често давала 
на новоназначените чиновници без 
практически опит да решават ва-
жните криминални дела. Те оба-
че от страх, че могат да допуснат 
грешка, или заради небрежно от-
ношение, не разследвали детайлно 

случая и не водели експертиза на 
мястото на престъплението, дори и 
да се намирали там. Чиновниците 
хвърляли поглед отдалеко и често 
правели грешни изводи, изкривя-
вайки реалността и дори фалши-
фицирали съдебните дела.

Сун Цъ ненавиждал до дъното 
на душата си подобно поведение 
и се изказвал рязко против прене-
брегването на служебните отговор-
ности. Когато разследвал, винаги 
се основавал на реалните факти.

Според него огледът на трупа 
понякога е дори по-сложен от по-
ставянето на диагноза на жив па-
циент. Сун Цъ считал, че за раз-
решаването на едно престъпление 
са необходими обширни познания 
по медицина и фармакология. Ко-
гато започва работа като съдебен 
чиновник, той все още не е вещ 
в тези науки. За да запълни тази 
празнина, упорито изучава налич-
ните медицински трудове, както и 
методите за диагностика.

В своята книга към чисто меди-
цинския аспект на експертизата, об-
общавайки действащите правила за 
изследването на трупа, Сун Цъ да-
ва конкретни и лесни инструкции, 
които са по-разбираеми за местни-
те чиновници.

В своя труд Сун Цъ обръща и 
голямо внимание на токсикологи-
ята, описвайки отровни вещества, 
като живака и различните отровни 
гъби, разглежда признаците на от-
равяне и противоотровите. Освен 
това дава подробни инструкции за 
първа помощ, като техники за из-
куствено дишане или обработката 
на пресни рани, наместването на 
счупена кост с помощта на шини 
и много други практични съвети.

В „Си юен дзи лу“, която за-
вършва през 1247 г., Сун Цъ обоб-
щава опита на своите предшестве-
ници и добавя множество безпре-
цедентни методи за разследване. 
Книгата е крайъгълен камък за съ-
дебната медицина не само в Ки-
тай, но и в света. В нея са изложе-
ни основни неща, на които и днес 
специалистите в сферата обръщат 
внимание при огледа на трупа.

ли Шиджън (李时珍) 
В китайската история Ли Ши-

джън (1280 – 1358) е известен с из-
ключителните си познания за ле-
чебните средства и акупунктура-
та. Основният му принос за ме-
дицината е книгата „Бънцао ган-
му“ (Компендиум на лекарствени-
те вещества), която е най-пълната 
и изчерпателна фармакопея, пи-
сана някога за традиционната ки-
тайска медицина.

„Ако не мога да стана мъдър 
министър, искам да съм велик ле-
кар.“ Тази сентенция е много под-
ходящо описание за живота на Ли 
Шиджън. Той е роден в семейство-
то на потомствени лекари и след 
три неуспешни опита на изпитите 
за императорска служба решава 
да се посвети на медицината. Ли 
Шиджън живее в смутни времена 
в края на династия Мин. Веднъж 
внезапно избухва епидемия, която 
стремително се разпространява из 
цялата империя, като в неговия ро-
ден край ситуацията е изключител-
но тежка. Това е много добра въз-
можност за младия все още лекар 
да се запознае отблизо с болести, 
за които е чел само в книгите. Ли 
Шиджън и баща му са готови да 
помогнат на всеки болен, незави-
симо дали е богат или беден.

За него сред народа казвали, че 
може да съживи дори мъртвите. Ед-
на легенда разказва как един ден 
Ли Шиджън срещнал група хора, 
които носели ковчег. Лекарят забе-
лязал, че от него капе кръв, а по-
чиналият не прилича на мъртвец. 
Той бил уверен, че покойникът все 
още е жив. Ли Шиджън убедил хо-
рата да отворят ковчега и открил, 
че там лежи бременна жена. Той 
започнал да я масажира и поста-
вил игла близо до сърцето й. Тога-
ва станало чудо, жената отворила 
очи и не след дълго родила син. Ве- 
роятно тя била изпаднала в кома, 
но хората тогава били силно впе-
чатлени от случилото се и чудо-
творните умения на лекаря.

По време на своята лекарска 
практика Ли Шиджън открива, че 
в трудовете по китайска медицина 
и фармацевтика има много греш-
ки – объркани са имената на бил-
ки, неправилно е описано лечебно-
то им действие или изображения-
та не съответстват на растението, 
за което се говори. „Ако това не 
се поправи, последствията могат да 

са сериозни, дори фатални“, така 
разсъждавал Ли Шиджън. В про-
дължение на 18 години той обика-
ля из империята, стига до най-от-
далечените й кътчета, разговаря с 
местните лекари и хора, внимател-
но проверява всяка билка и събира 
ценни народни рецепти. След това 
още 10 години систематизира ця-
лата информация, описва над 1800 
лечебни средства, включително с 
животински произход и минерали, 
и добавя над 8000 рецепти към съ-
ществуващите до тогава около 3000 

Продължение от брой 40
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„Дрехите на дъгата“ – традиционното 
облекло сънгуо в модерния свят

Защо корейската 
козметика внезапно 
изгуби популярност  
в Китай

П

П

лемето сънгуо 
предава този кос- 
тюм от поколе-
ние на поколе-
ние и до днес. 
То има история 

от повече от 1300 години 
и е известно като „дрехите 
на дъгата“. През 2013 г. то-
зи характерен стил бе вклю-
чен в Списъка на немате-
риалното културно наслед-
ство на Тибетския автоно-
мен район. 

Нура е вече на 66 годи-
ни и е един от наследници-
те на технологията за произ-
водство на сънгуо. Още от 
неговия прадядо семейство-
то му владее това умение. 
Всеки процес на правене на 
облеклото, който премина-
ва през избиране на мате-
риали, смесването на цве-
товете, шиенето на ръка и 
т. н. трябва да се извършва 
изключително внимателно. 
„Облеклото сънгуо е нещо, 
което се предава от нашите 

реди време южноко-
рейската марка за кра-
сота Etude House затво-
ри всички свои магази-
ни в континентален Ки-
тай. На нейно място се 

появиха магазини на L‘Oreal, Па-
риж, които почти веднага отвориха 
врати за китайските потребители. 
Поколението родени след 80-те и 
след 90-те години на миналия век 
е силно повлияно от културата на 
„южнокорейската вълна“. 

Това поколение е изключително 
голям любител на корейските сери-
али, културата и музиката „Kpop“ и 
козметика от Южна Корея, които 
също се превърнаха в хитов избор 
за китайските потребители. При 
козметиката обаче тази „южноко-
рейска вълна“ не продължи дъл-
го. През последните години мно-
го корейски марки, изглежда по-
степенно изчезнаха от обществе-
ното внимание.

Защо тези корейски марки, кои-
то някога бяха най-популярните 
козметики в Китай, изведнъж из-
чезнаха от публичното внимание? 
Какви промени се появиха в ин-
дустрията?

Корейските козметични марки 

печелят популярност основно по-
ради нарастващото културно при-
съствие на страната. Според дан-
ни на Главната митническа ад-
министрация на Китай стойност-
та на вноса на козметика от Юж-
на Корея през 2015 г. е 4,989 ми-
лиарда юана, което е увеличение 
от 1623,88% на годишна база. През 
2015 г. Южна Корея стана втори-
ят вносител на козметика в Ки-
тай. Въпреки това славата на те-
зи корейски марки гримове на ки-
тайския пазар беше краткотрайна. 
През 2015 г. износът на корейска 
козметика за Китай почти се уд-
воява, но в годините след това по-
казва постепенен спад. През 2019 г.  
темпът на растеж е само 15,3%. 
През 2022 г. пък износът на корей-
ска козметика за Китай има отри-
цателен растеж.

През последните години се на-
блюдава тенденция на „затваряне 
на магазини“ на корейските марки 
гримове и козметика. През 2021 г. 
Etude House затвори своите офлайн 
магазини в Китай и друга попу-
лярна марка – IOPE, също затвори 
своите офлайн канали. През 2022 г. 
водещият онлайн магазин на Etude 
House на интернет платформата за 

предци и не може да бъде 
изхвърлено или забравено.“ 
Придържайки се към тази 
идея, Нура започва от ну-
лата и се опита да предава 
и популяризира това древ-
ното облекло.

Нура казва: „В начало-
то нямаше достатъчно сред-
ства и работна ръка и бе-
ше трудно да се намерят 
висококачествени мате-
риали“. По-късно, с коор-
динацията и помощта на 

правителството, търсене-
то на поръчки постепенно 
нараства. В същото време 
той активно търси съвети от 
други хора, за да подобря-
ва непрекъснато артистич-
ността и практичността на 
своите продукти. Сега го-
дишните продажби на рабо-
тилницата на Нура са близо  
700 000 юана. Работилни-
цата също осигурява десет-
ки работни места за местни 
жители всяка година.

 „Това, което ме прави 
много щастлив, е, че сега 
все повече хора познават и 
знаят за облеклото сънгуо. 
Този стил има все повече 
и повече нови почитатели, 
много хора се влюбиха в 

него. Популярността на сън-
гуо бързо нараства“, споде-
ля Нура с усмивка.

Нура вече има много 
идеи за бъдещото разви-
тие на този стил. Той каз-
ва: „Трябва да сме в крак с 
тенденциите на времето и 
да разучаваме повече мо-
дерния дизайн. Много е ва-
жно да засилим обучение-
то на работниците. В бъде-
ще също ще отида в Пекин 
и други места за по-ната-
тъшно обучение. Днешни-
те млади хора са мислещи 
и енергични. Най-голямо-
то ми желание е да видя 
как те развиват това уме-
ние, което е наследство от 
нашите предци“.

В работилницата на Нура, възрастен майстор на текстил, в префектура 
Нгари, Тибет, пъстрият и уникален стил на облекло сънгуо привлича 
много клиенти. Сънгуо е било малко племе в периода от древната 
китайска история Сянсюн (от около 15-и до 7-и век сл. н. е.). Женското 
облекло на това племе е било уникално, изработено главно от пет цвята: 
червено, зелено, черно, жълто, синьо. Комбинацията от цветовете е много 
характерна, интересна и уникална. 

електронна търговия Tmall също 
спря да работи.

В днешно време е трудно да се 
намерят корейски козметични мар-
ки в класациите за хитова козмети-
ка на китайския пазар. Корейските 
марки, които някога бяха на мода, 
сега са почти „изоставени“ от ки-
тайските потребители.

По отношение на външните 
фактори, след 2016 г. „корейска-
та вълна“ се охлади и желанието 
на някои местни потребители да 
използват корейски марки нама-
ля, при това не само в сферата на 
козметиката. В същото време при 
много корейски марки грим съ-
що бяха намерени проблеми с ка-
чеството на продуктите. Зад това 
се разкрива фактът, че корейските 
марки се фокусират върху марке-
тинга и пренебрегват научноизсле-
дователската и развойна дейност.

От друга страна, през 2019 г. 
много китайски местни козметич-
ни марки увеличават влиянието 
си и повишават информираността 
за марката чрез сътрудничество с 
големи световни компании, лиде-
ри на пазара. Вижда се, че мест-
ната козметика вече се приема от 
повече китайски потребители. Те-
зи китайски марки, с тяхната ви-
сока производителност и ориентал-
ска естетика, постепенно превърна-
ха някогашната „корейска вълна“ 
в настоящата „национална мода“.

Корейската козметика продъл-
жава да намалява на китайския па-
зар. В допълнение към външните 
фактори на пазарната среда, в край-
на сметка по-важната причина е, 
че корейските марки не са в крак 
с промените на китайския пазар.

страницата подготви  
Красимира иваНова

Ерик СОлХайМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ООН 
за околната среда

общеСТво
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В Пекин се проведе културен форум на тема „Културното наследство и 
насърчаване на обмена и сътрудничеството”. В рамките на двудневното 
събитие бяха организирани 50 подфорума, на които близо 600 гости от 
страната и чужбина се запознаха с красотата на китайската култура, 
обсъдиха възможностите за предаване на наследството и иновациите 
в културната индустрия, както взаимното разбирателство между 
различните култури.

КулТура

енералният секре-
тар на ЦК на ККП 
Си Дзинпин изтък-
на, че китайският 
народ разполага с 
хилядолетна отли- 

чна традиционна култура 
и от древни времена проя-
вява инклузивно, толерант-
но и еклектично отноше-
ние към културите от це-
лия свят, оценява взаимно-
то разбирателство и уваже-
ние между тях.

„На китайската цивили-
зация са присъщи стабил-
ност и приемственост. Тя 
винаги е била гъвкава и в 
крак с времето“, сподели с 
участниците във форума из-
вестният китайски писател 
Уан Мън.

„Втората интеграция“ 
е поредното идеологиче-
ско освобождаване. Джън 
Джанмин, заместник-пред-
седател на Китайската ака-
демия за социални науки, 
заяви, че тя e позволила на 
марксизма да придобие ки-
тайски специфики, отлич-
ната традиционна китайска 
култура да се сдобие с мо-
дерни елементи, а породе-
ната от това нова култура 
да  се превърна в културна 
форма на модернизацията 
в китайски стил.

„За нас отличната тра-
диционна китайска кул-
тура винаги е била източ-
ник на вдъхновение и ко-
рен на творчеството“, ка-
за световноизвестният ре-
жисьор Джан Имоу, който 
бе главен режисьор на це-
ремониите по откриването 
и закриването на Зимните 
олимпийски игри в Пекин 
през 2022 г. 

„Ще се придържаме към 
позицията на китайската 
култура, ще поддържаме от-
ворен и толерантен начин 
на мислене и ще се стре-
мим да съхраним и прене-
сем конотациите на отлич-
ната традиционна китайска 
култура, която надхвърля 
времето, пространството 
и държавите, изпълнена е 
с вечно очарование и има 
съвременна стойност, така 
че да представим образа на 
Китай като надежден, оби-
чан и уважаван.“

„Гърция и Китай под-
държат културен обмен от 
хилядолетия, а резултати-
те от него са забележител-
ни. Те имат важен принос 
за развитието на глобална-
та цивилизация и са с дъл-
готрайно въздействие.“ То-
ва каза гръцкият замест-
ник-министър на култура-
та Херистос Томас.  Според 

Г

Форум в Пекин за популяризирането на 
културния обмен и сътрудничеството

него културното наследство 
е духовна съкровищница на 
човечеството и чрез взаим-
но разбирателство, равноп-
равен обмен и сътрудни-
чество между страните то 
ще се превърне във вдъхно-
вение и отправна точка за 
новите постижения на съ-
временната цивилизация.

През последните години 
тенденцията за „интегрира-
не на китайската и чужди-
те култури“ става все по-от-
четлива и играе все по-ва-
жна роля в процеса на по-
пуляризирането на Китай 
по света. 

Жън Юсин, главен опе-
ративен директор на Tencent 
Group, каза, че цифровите 
културни продукти, като он-
лайн филми и телевизионни 
драми, онлайн игри, кратки 
видеоклипове и други, са се 
превърнали във важна си-
ла за представянето на ки-
тайската култура пред све-
та. „Тези цифрови културни 
форми са харесвани от мла-
дежите по целия свят, кое-
то засилва приемането на 
китайските културни еле-
менти от хората в различ-
ни региони.“

Културният проспери-
тет е подсилен от техноло-
гиите. Уан Имин, вицепре-
зидент на Китайския цен-
тър за международен ико-
номически обмен, сподели, 
че съобразяването с тенден-
циите на новата ера и на-
сърчаването на цифровата 
трансформация на култур-
ната индустрия е път към 
висококачественото й раз-
витие. „Цифровите техноло-
гии и технологичните ино-
вации са в основата на инте-
грираното развитие на кул-
турната индустрия с други-
те сектори.“

На форума Тамара Рас- 

статуя на фараона Тутанка-
мон, бюст на фараона Ах-
натун, паметник на фарао-
на Рамзес II и много други 
експонати.

„Културният обмен е ва-
жна част от двустранните 
отношения. Китай и Египет 
са две древни цивилизации, 

за популяризиране на ки-
тайската литература, както 
и проучване на международ-
ния литературен обмен и съ-
трудничество“ каза египет- 
ският министър на култу-
рата Нафие Зилани.

По време на форума бя-
ха обявени редица проек-
ти за засилване на култур-
ния обмен и насърчаване 
на практическото сътрудни-
чество – за цифрово и ин-
телигентно разработване и 
използване на древни книги 
от Пекинския университет, 
за експлоатация и лицензи-
ране на анимирани игри с 
интелектуална собственост, 
за стратегическо сътрудни-
чество в областта на голе-
мите данни и друг. Органи-
заторите заявиха, че са по-
дписани 52 културни проек-
та, включително 17 за стра-
тегическо сътрудничество и 
35 за инвестиции в култур-
ната индустрия.

Пекин е древен град 
и културен център с над 
3000-годишна история, 

това Сиамашвили, пред- 
седател на Изпълнителния 
съвет на ЮНЕСКО, заяви: 
„Вярвам, че  културният 
форум в Пекин ще насър-
чи постигането на нов кон-
сенсус, ще изследва нови-
те начини за сътрудничест-
во и ще стимулира по-на-
татъшния просперитет на 
културата.“

В рамките на събитието 
Китайският център за об-
мен на наследството и На-
ционалната библиотека по-
дписаха споразумение за ор-
ганизирането на изложба 
с около 170 египетски кул-
турни реликви, сред които 

които насърчават равен-
ството, взаимното уваже-
ние и споделянето. Твърдо 
вярвам, че сътрудничество-
то между двете страни в об-
ластта на културата ще бъде 
ползотворно, което на свой 
ред ще засили приятелство-
то между двата народа. 

Форумът насърчава 
по-дълбоката интеграция 
на културата и туризма и я 
издига на по-високо ниво. 

Тук бяха обявени реди-
ца проекти за инвестиции 
и финансиране, с цел инте-
грираното развитие на кул-
турната индустрия и тури-
зма. Постигнат бе консенсус 

който в продължение на 
870 години е бил столица 
на страната. 

Градът съхранява дъл-
бокото културно наслед-
ство на китайската нация 
като показва и жизненост-
та на модерен междунаро-
ден метрополис. Участни-
ците във форума посетиха 
редица културни обекти в 
Пекин. Те се изкачиха на 
древната камбанария, откъ-
дето видяха централната ос 
на Пекин, която премина-
ва от север на юг и демон-
стрира миналото и настоя-
щето на столицата. 

Някои от мненията на 
възхитените участници от 
различни държави: „Цен-
тралната ос в Пекин е ве-
лико творение и изключи-
телен символ на китайската 
цивилизация в сферата на 
градоустройството и стро-
ителството, акцентирайки 
върху образа на столицата 
на една велика държава и 
очарованието на китайска-
та култура.“

„Централната ос на Пе- 
кин е символ на китайската 
култура и история, както и 
на общото богатство и па-
мет, принадлежащи на чо-
вечеството.“ 
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

итайските спор-
тисти демонст- 
рират патриоти- 
зъм, приятелство, 
стремеж към  
единство и страст  

към спорта на 19-ите азиат-
ски игри в Ханджоу. Това 
заяви пред закриването на 
игрите на 8 октомври пред-
ставителят на китайската 
делегация Гао Чао, преда-
де агенция Синхуа. 

„Тъй като Азиатските иг-
ри в Ханджоу съвпаднаха с 
честването на Деня на ос-
новаването на Китайска-
та народна република, из-
ключителните представя-
ния на китайските спорти-
сти на игрите допълнител-
но събудиха патриотизма в 
обществото и вдъхновиха 
хората да преследват меч-
тите си“, каза Гао Чао.

След като спечели пър-
вото си злато от Азиатски-
те игри на сингъл за же-
ни, 20-годишната изгрява-
ща тенис звезда Джън Ци-
нуън каза: 

„Наличието на нацио-
налния флаг на фланелките 
ни означава много за мен. 
Много съм горда да пред-
ставлявам Китай в меж-
дународни състезания. Ще 
продължа да подобрявам 
играта си и ще дам всичко 
от себе си на Олимпийските 
игри в Париж през лятото 

К

Азиадата в Ханджоу бе най-значима 
в историята на игрите

на следващата година“. 
Китайските спринтьо-

ри спечелиха четири злат-
ни медала в индивидуални-
те дисциплини на 100 ме-
тра и щафетите. „Златният 
медал е най-добрият пода-
рък за нашата страна“, ка-
за Сие Джени, победител на 
100 м при мъжете за 9,97 се-
кунди. Той спечели и щафе-
тата със съотборниците си 
Чън Гуанфън, Ян Хайбин и 
Чън Дзяпън.

Във финала на мъжкия 
отборен бадминтон Китай 
направи епичен обрат при 
резултат 0-2, за да победи 
Индия с 3-2. Зрителите бя-
ха впечатлени от решител-
ността и упоритостта на ки-
тайските играчи.

„Обществото оказва сил-
на подкрепа за нашите спор-
тисти. Най-трогателният мо-
мент е, когато национални-
ят флаг на Китайската на-
родна република се издига 
под звуците на националния 
химн“, подчерта представи-
телят на китайската делега-
ция Гао Чао. „Освен състе-
зателния аспект, Азиатски-
те игри служат и като плат-
форма за културен обмен и 
укрепване на приятелство-
то“, добави той.

Сърдечната прегръдка на 
китайската звезда в женско-
то плуване Джан Юфей с 
японката Рикако Ики след 

финала на 50 метра бътер-
флай за жени беше един от 
най-запомнящите се момен-
ти от Игрите в Ханджоу. 
Джан Юфей изрази най-до-
брите си пожелания към 
японката Рикоко и отбеля-
за, че ще се радва да я ви-
ди отново на състезания в 
басейна.

Китайският олимпийски 
шампион Гон Лияо спечели 
третата си титла от Азиат-
ските игри в тласкането на 
гюле с хвърляне от 19,58 м. 
„Ще продължа да се стре-
мя да постигна най-добрия 
резултат в сектора. Надя-
вам се да преодолея грани-
цата от 21 м на Олимпиада-
та в Париж“, каза 34-годиш- 
ният спортист.

Според официалните 
данни за наградите до 3 ок-
томври Китай е безспорен 
лидер в класирането по ме-
дали. Той има 161 златни, 
90 сребърни и 46 бронзо-
ви медала. При приключ-
ването на игрите медали-
те на китайските участни-
ци в Азиадата се увеличи-
ха. На второ място в каси-
рането по броя на медали-
те се нареди Япония, а на 
трето Корея.

„Азиатските игри в Хан-
джоу бяха важен тест за нас 
преди Олимпийските игри 
в Париж през 2024 г. Ки-
тайските спортисти – както 

опитните, така и младите 
атлети, ще продължат да се 
подготвят активно за Олим-
пиадата идната година в Па-
риж“, заключи Гао Чао.

Интелигентните Азиат-
ски игри в Ханджоу ще се 
запомнят и като нагледна 
демонстрация за успеха на 
китайската модернизация. 
Благодарение на 5G, интер-
нет на нещата, големи дан-
ни, блокчейн и изкуствен 
интелект, 19-ите азиатски 
игри в Ханджоу привляко-
ха погледите на много хора 
с използваните за обслуж-
ване на Азиадата високотех-
нологични решения. 

Това са първите Азиат-
ски игри в историята, които 
прилагат на практика кон-
цепцията за „интелигент-
но“ организиране на състе-
занията. 

19-те азиатски игри в 
Ханджоу ще допринесат 
и за развитието на олим-
пийското движение и прия- 
телството между азиатски-
те народи. За трети път в 
Китай се провежда това ва-
жно международно спортно 
събитие. Повече от 12 000  
спортисти от всички 45 
членки на Азиатския олим-
пийски комитет участваха 
в състезанията на 40 вида 
спортове.
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Снимка Синхуа

КМГ представи филма 
„Ханджоу: От миналото  
към бъдещето“

К
аналът CGTN на 
Китайската ме-
дийна група из-
лъчи 30-мину-
тен многоезичен 
документален 

филм „Ханджоу: От мина-
лото към бъдещето“.  Той 
представя културно наслед-
ство на града – домакин на 
19-ите азиатски игри, него-
вото иновативно съвремие и 
концепциите за екологично 
развитие, които прилага, в 
процеса си на модернизация.

Премиерата на филма 
бе на английски, а на 3 ок-
томври бяха излъчени и 
неговите версии по испан-
ския, френския, арабския 

и руския канал на CGTN. 
„Ханджоу: От миналото 
към бъдещето“ ще бъде 

пуснат по-късно и в интер-
нет платформата на CGTN 
на 68 различни езика.

Четири дигитални изложби 
на древни бамбукови надписи

М
узей в северо-
западната ки-
тайска провин-
ция Гансу стар-
тира четири он-
лайн изложби, 

които представят древната 
култура „Дзиенду“. „Дзиен-
ду“ са древни парчета бам-
бук или дърво, върху кои-
то китайците в далечното 
минало са писали с масти-
ло преди изобретяването на 
хартията.

„Изложбите включват 
снимки с висока резолю-
ция, придружени от подро-
бен текст и записани гласо-
ви обяснения, с които ще 
помогнем на любителите 
на историята да се запоз-
наят по-добре с тази спе-
цифична култура, заяви 

заместник-ръководителят 
на музея Сю Жуей. 

Това е единственият му-
зей на провинциално ниво в 
Китай, който се специали-
зира в древните бамбукови 

надписи „Дзиенду“. Той 
притежава колекция от бли-
зо 40 000 експоната, като 
най-ранните от тях дати-
рат от времето на династия 
Цин (221 – 207 г. пр. н. е.).

Tour of Hainan 2023 в Цьонхай, Хайнан
Общо 140 велосипедисти от 20 професионални отбора от 
целия свят участваха в 14-ото издание на престижното 
състезание по шосейно колоездене Tour of Hainan 2023.

Детска ваканция
Тази година се събират цели 8 почивни дни за празници 
за радост на децата, които изпълват времето с множество 
забавни и интересни дейности.

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа

П

Реставрацията  
на древния град 
Итчан Кала

рез 2022 г., по 
време на трето-
то си посеще-
ние в Узбекис-
тан, председате-
лят на КНР Си 

Дзинпин връчи на прези-
дента Шавкат Мирзийоев 
специален държавен пода-
рък – умален модел на ис-
торическите и културни па-
метници на древния град 
Итчан Кала, които по-ра-
но бяха реставрирани в съ-
трудничество между Китай 
и Узбекистан.

Древният град Итчан 
Кала е първият китайски 
проект за опазване на кул-
турното наследство в Цен-
трална Азия. В него най-ця-
лостно е съхранен древен 

архитектурен комплекс в 
Хорезм, Централна Азия. 

Мястото е исторически 
отпечатък от пресичане-
то на източната и запад-
ната цивилизация. Но ня-
кои от древните сгради в 
града са били в лошо със-
тояние и дори заплашени 
от срутване.

В рамките на шестго-
дишното сътрудничество 
за реставрация на града, 
китайските специалисти и 
местното население рабо-
тят рамо до рамо. Древни-
те сгради са възстановени 
в автентичния им вид, ка-
то в максимална степен са 
запазени истинската цялост 
на древния град и ценно-
то му културно наследство.

Китайска научна експедиция започна мисия на върха Чо Ою
На 1 октомври китайска научна експедиция се изкачи на шестия най-висок връх в света 
Чо Ою. Върхът се извисява на 8201 метра над морско равнище. В състава на експедицията 
участват 18 учени, чиято цел е да поставят на върха постоянна метеорологична станция, да 
измерят дебелината на снежната покривка и да съберат скални и ледени проби.


